Přítomný čas prostý - Present Simple
Přítomný čas prostý je základní čas v angličtině. Používáme ho pro PRAVIDELNÉ ČINNOSTI, STÁLÉ PRAVDY, ZVYKY, RUTINY apod. Nevyjadřujeme jím ale děj, který probíhá právě teď.
Tvorba: podmět, příslovce, přísudek, dále pak příslovečná určení způsobu, místa a času (stručně řečeno, co, kdo dělá, pak to ostatní - jak, kde a kdy)
Kladná věta oznamovací:
I work – pracuji

I live – bydlím, žiju
you work – pracuješ

you live – bydlíš, žiješ
he works – pracuje

he lives – bydlí, žije


she works – pracuje

she lives – bydlí, žije
it works – pracuje

it lives – bydlí, žije

we work – pracujeme

we live - žijeme
you work – pracujete

you live - žijete
they work – pracují

they live – žijí
HE, SHE IT, ESKO MUSÍ MÍT!
I work in Prague.
I live with my parents.
We live in the Czech Republic.
They work in a school in Prague.
ALE
He lives in New York.
My dad loves my mom.
She goes to school.
Useful words (užitečná slovíčka): 
always – vždycky           often – často             usually- obvykle              never- nikdy        
seldom – zřídka         sometimes- někdy           rarely - zřídka         occasionally – občas, příležitostně 

every day – každý den
regurlarly – pravidelně           
normally – běžně, normálně

Tato příslovce stojí mezi podmětem a hlavním slovesem.    
· I often eat chocolate.
· I seldom buy her presents, she is a mean bitch.
· I never get there late.
Every day stojí na konci nebo na začátku.
· I brush my teeth every day.
Výslovnost - Koncovka -S se vyslovuje buď jako / s/ nebo / z/ a nebo / ɪz/.

U slov, kde před koncovkou je neznělá souhláska ( p t k f θ), se vyslovuje jako / s/:
speak - speak - speaks / spi:ks/ 
work - works / wɜ:ks/ 
U slov končících na samohlásku nebo znělou souhlásku ( b d g v n m j l r) se koncovka vyslovuje jako / z/:
live - lives / lɪvz/ 
play - plays / pleɪz/ 

Končí-li slovo na sykavku ( s ʃ z ʒ tʃ dʒ), koncovku vyslovujeme jako / ɪz/:
watch - watches / wɒtʃɪz/ 
use - uses / ju:zɪz/ 
Pozor na výslovnost slovesa DO a SAY ve třetí osobě:
do - does / dʌz/ 
say - says / sez/ 
Otázka: použijeme pomocné sloveso (DO a ve 3. os. č. jed. DOES) podmět a hlavní plnovýznamové sloveso
· Do I sing?

Yes, I do.
· Do you sing?

Yes, I do.
/ No, I don´t.
· Does he sing?

Yes,  he does.
/ No, he doesn´t.
· Does she sing?
Yes,  she does. / No, she doesn´t.
· Does it sing?

Yes,  it does.
/ No, it doesn´t.
· Do we sing?

Yes, we do. 
/ No, we don´t.
· Do you sing?

Yes, I do.
/ No, I don´t.
· Do they sing?

Yes, they do.
/ No, they don´t.
Všiměte si, že v otázce už u 3.os.č.jed. -s nepřidáváme, už je obsažené v DOES a syčíme vždy pouze jednou !
Pokud chceme použít tázací slova: kdo (who), jak (how), kde a kam (where), kolik (how much a how many), kdy (when), čí (whose), jak často (how often), v kolik hodin (what time), why (proč), tak je dáme na začátek:
· How often do you go to the dentist?
· What does this word mean?
· What time does she start at work?
· Whose is this book?
Do je také plnovýznamové sloveso dělat, takže můžeme mít větu:
What do you do? 
What does she do?
How do you do? 
Pozor, v anglické větě neřekneme pracuješ ty? Jako v české     work you?
ale  DO YOU WORK?                                      DOES SHE WORK? Pracuje? 
Příklady (examples):
· Where do you come from?
· Do you speak French?
· What time do the banks close in Prague?
· How often do you play the violin?
· What do you usually do at weekends?
· Do you love me?
Odpovědˇ– tzv. krátké odpovědi -              Yes, I do.                            Yes, she does.     
                                                                                  No, I don’t.                          No, she doesn’t.                                                                                                                                                         
Zápor: podmět, pomocné sloveso DO a DOES + NOT, plnovýznamové sloveso a to ostatní
DO+NOT = don’t            DOES+NOT= doesn’t     takto lze vytvořit stažené tvary
· I don’t work in a hospital.
· You don’t work in a hospital.
· He, she, it doesn’t work in a hospital.
Syčíme pouze jednou !
· We don’t work in a hospital.
· You don’t work in a hospital.
· They don’t work in a hospital.
Příklady (examples):
· Rice doesn‘t grow in Britain.
· Vegetarians don’t eat meat. 
· I don’t smoke.
· Jana doesn’t drink tea very often. 
· I do not understand Chinese. 
Never – v angličtině nemůžeme mít 2 zápory – slovo nikdy už v sobě má záporný význam, tedy věta bude kladná (v češtině řekneme nikdy nejím čokoládu, v angličtině vlastně nikdy JÍM čokoládu )
· I never eat chocolate. 
· She never comes on time, she is always late.
· We never watch TV. 
Spelling of the third person singular – pravopis ve 3.os.č.jed.
· K většině sloves přidáme pouze –s                wears               speaks                 lives
· Ke slovesům GO a DO přidáme – es                goes                  does
· Pokud sloveso končí na     -s      -sh       -ch    tak  přidáme   –es
       kisses                  washes                  watches
· Pokud sloveso končí na souhlásku + y    mění se y na  i+es---››  ies 
                   flies                            studies
· Pokud sloveso končí na samohlásku + y  nemění se y  a přidáme pouze –s              plays
· Sloveso have – mít, vlastnit je nepravidlené        ---››   has
